

催化、动力学与反应器

## 001×7 (732) 阳离子交换树脂催化醋酸甲酯水解反应过程模拟与优化

刘跃进, 朱福勇, 韩路长, 李毅斌, 谢中权, 李宗会, 刘永杰

湘潭大学化工学院

收稿日期 2006-12-12 修回日期 2007-7-13 网络版发布日期 2007-10-11 接受日期

摘要

在充分搅拌和可忽略粒度影响条件下, 测定了间歇搅拌反应釜中001×7 (732) 阳离子交换树脂催化醋酸甲酯水解反应动力学数据, 建立了其拟均相与非均相反应动力学模型, 进行了模型筛选和参数估值。结果表明, 醋酸甲酯与水均吸附, 表面反应为控制步骤的非均相反应动力学模型能较好地拟合实验数据, 并满足统计检验。根据优选的反应动力学模型, 对醋酸甲酯水解过程进行了模拟计算, 考察了反应温度、树脂浓度、水酯摩尔比对水解过程的影响, 得到的优化反应条件为: 反应温度55℃、树脂浓度260 g·L<sup>-1</sup>、水酯摩尔比1.5:1。此时反应90 min 接近醋酸甲酯平衡水解率34.8%。

关键词

[阳离子交换树脂](#) [醋酸甲酯](#) [水解](#) [反应动力学模型](#) [模拟与优化](#)

分类号

## Simulation and optimization of methyl acetate catalytic hydrolysis with 001×7(732) cation-exchange resin

LIU Yuejin, ZHU Fuyong, HAN Luchang, LI Yibin, XIE Zhongquan, LI Zonghui, LIU Yongjie

### Abstract

The hydrolytic kinetics experiments for methyl acetate with 001×7(732) cation exchange resin were carried out in a batch fully stirred reactor in the ranges of 40—55℃ of reaction temperature, 100—600 g·L<sup>-1</sup> of catalyst concentration and 0.5:1—9.0:1 of molar ratio of water to MeOAc, while the effect of resin particle size was neglected. Based on some experimental phenomena and absorption characteristics of some components on catalytic sites in the process of hydrolysis reaction, one pseudo homogeneous and two heterogeneous hydrolytic kinetic models were established, and the parameters were estimated based on experimental data. An optimal heterogeneous hydrolytic kinetic model, which showed good agreement with the experimental data, was obtained. The optimal model was based on the proposed mechanism that both methyl acetate and water were absorbed on catalytic sites and the surface reaction was the rate controlling step. Some operational parameters of methyl acetate catalytic hydrolysis with 001×7(732) cation exchange resin were optimized through the simulation calculations based on this model. The obtained optimal values were as follows: 55℃ of reaction temperature, 260 g·L<sup>-1</sup> of catalyst concentration and 1.5:1 of molar ratio of water to MeOAc. Under the conditions of the optimized operation parameters, the hydrolytic conversion of methyl acetate reached 34.8% close to the equilibrium hydrolytic conversion after 90 min of the hydrolysis reaction.

### Key words

[cation-exchange resin](#) [methyl acetate](#) [catalytic hydrolysis](#) [kinetic model](#) [simulation and optimization](#)

### 扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1602KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“](#)

[阳离子交换树脂” 的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

- [刘跃进](#)
- [朱福勇](#)
- [韩路长](#)
- [李毅斌](#)
- [谢中权](#)
- [李宗会](#)
- [刘永杰](#)

---

通讯作者 韩路长 [han\\_119\\_lulu@163.com](mailto:han_119_lulu@163.com)